



WEEKLY BULLETIN

BULLETIN HEBDOMADAIRE

DIOCESE OF PEMBROKE/DIOCÈSE DE PEMBROKE

188, RUE RENFREW ST., C.P./ BOX 7, PEMBROKE, ON K8A 6X1

613 732-7933

December 15, 2020 
Ferial – Férie

MESSAGE FROM THE BISHOP / MESSAGE DE L'ÉVÊQUE

Dear clergy and faithful,

Today, I would like to draw your attention to the decree that Pope Francis issued last week dedicating a "special year of St. Joseph." This year will take place from December 8, 2020 to December 8, 2021. Where does this inspiration come from? This year we are celebrating the 150th anniversary of the proclamation of St. Joseph as Patron of the Universal Church. So what better way to mark this anniversary, which would no doubt have gone unnoticed by many of the faithful? This great news was published in his most recent apostolic letter entitled "Patris corde" (with a Father's heart). Note the tenderness with which Pope Francis expresses himself in speaking of the great St. Joseph: "A beloved father, an affectionate, obedient and welcoming father, a father of creative courage, a worker, always in the shadows." ([Read more...](#))

*John the Baptist
came and the
sinners believed
him.*

(Matthew 21:28-32)

Chers membres du clergé et fidèles,

Aujourd'hui, j'attire votre attention sur le décret que le Pape François a fait connaître la semaine dernière en dédiant une « année spéciale Saint Joseph ». Cette année se tiendra du 8 décembre 2020 au 8 décembre 2021. D'où lui vient cette inspiration? C'est que nous célébrons cette année le 150^{ème} anniversaire de la proclamation de saint Joseph comme Patron de l'Église universelle. Alors quelle meilleure façon de souligner cet anniversaire qui auraient sans doute passé inaperçu aux yeux de nombreux fidèles? Cette grande nouvelle a été publiée dans sa toute-récente lettre apostolique intitulée « Patris corde » (avec un cœur de Père). Remarquez la tendresse avec laquelle le Pape François s'exprime en parlant du grand saint Joseph : « Un père aimé, un père dans la tendresse, dans l'obéissance et dans l'accueil, un père au courage créatif, un travailleur, toujours dans l'ombre ». ([Lire la suite...](#))

FROM THE DIOCESE / DU DIOCÈSE

Prayers: For the repose of the soul of Innocent Okebanama, father of Fr. Cyril Okebanama, who died in Nigeria on December 14th; and for Rosanna Okebanama, Fr. Cyril's mother, who passed away on November 19th.

Prières: *Pour le repos de l'âme d'Innocent Okebanama, le père du P. Cyril Okebanama, décédé le 14 décembre au Nigéria; et pour Rosanna Okebanama, la mère du P. Cyril, décédée le 19 novembre.*

Christmas holiday schedule: The Chancery will be closed from Wednesday, December 23rd, to Friday, January 1st, inclusively. It will re-open on Monday, January 4th. The staff at the Diocesan Administration Office takes this opportunity to offer you and your family a Christmas Season filled with peace and joy!

Heures de bureau du temps des fêtes: *Notez que les bureaux diocésains seront fermés du mercredi le 23 décembre au vendredi 1^{er} janvier inclusivement. Les bureaux seront ouverts le lundi 4 janvier 2021. L'équipe de Centre administratif profite de l'occasion pour vous souhaiter un Noël rempli de paix et de joie.*

Ordo – calendriers pour l'année 2020-21 sont maintenant disponibles à l'évêché pour 20\$ seulement. Veuillez communiquer avec Donna Biggs au 613 732-7933 poste 203 ou donnabiggs@pembrokediocese.com.

FROM THE CCCB / DE LA CECC

The Psalms: A Doorway to Jewish-Catholic Dialogue – Monday, December 14, 2020: On the recommendation of the Commission for Christian Unity, Religious Relations with the Jews and Interfaith Dialogue of the Canadian Conference of Catholic Bishops (CCCB), and the approval of the Conference's Executive Committee, the CCCB – Canadian Rabbinic Caucus bilateral dialogue released a new resource entitled: "The Psalms: A Doorway to Jewish-Catholic Dialogue."

The resource presents a selection of teachings and reflections flowing from the Dialogue members' deep study of a selection of psalms from the perspective of both traditions. This document likewise serves as an invitation for further dialogue among the faithful of the Catholic and Jewish communities in Canada.

The Psalms: A Doorway to Jewish-Catholic Dialogue

Les psaumes: porte d'entrée du dialogue juif-catholique – lundi le 14 décembre 2020: *Sur la recommandation de la Commission pour l'unité chrétienne, les relations religieuses avec les juifs et le dialogue interreligieux de la Conférence des évêques catholiques du Canada (CECC), et l'approbation du Bureau de direction de la Conférence, le dialogue bilatéral CECC – Caucus rabbinique canadien a publié une nouvelle ressource intitulée : « Les psaumes: porte d'entrée du dialogue juif-catholique ».*

Cette ressource présente une sélection d'enseignements et de réflexions à la suite d'une étude approfondie d'une sélection de psaumes par les membres du dialogue de la perspective des deux traditions. Ce document est également une invitation à poursuivre le dialogue entre les fidèles des communautés catholique et juive du Canada.

Les psaumes: porte d'entrée du dialogue juif-catholique

The Pontifical Council for Promoting Christian Unity Releases Guidebook: "The Bishop and Christian Unity: An Ecumenical Vademecum" – Friday, December 11, 2020: On Friday 4 December 2020, the Pontifical Council for Promoting Christian Unity released a guidebook (*vademecum*) to encourage and assist Bishops in their ecumenical ministry. The resource, entitled "The Bishop and Christian Unity: An Ecumenical Vademecum", was released, in part, to mark the 25th anniversary of Pope Saint John Paul II's Encyclical on ecumenism, *Ut unum sint*, and the 60th anniversary of the establishment

of the Pontifical Council in 1960. The guidebook is available on the website of the [Pontifical Council for Promoting Christian Unity](#).

Le Conseil pontifical pour la promotion de l'unité des chrétiens publie un guide: « L'évêque et l'unité des chrétiens: Vademecum œcuménique – vendredi, décembre 11, 2020: *Le vendredi 4 décembre 2020, le Conseil pontifical pour la promotion de l'unité des chrétiens a publié un guide (vademecum) pour encourager et aider les évêques dans leur ministère œcuménique. La ressource, intitulée « L'évêque et l'unité des chrétiens: Vademecum œcuménique », a été publiée, en partie, pour souligner le 25^e anniversaire de l'encyclique du pape saint Jean-Paul II sur l'œcuménisme, Ut unum sint, et le 60^e anniversaire de la création du Conseil pontifical en 1960. Le guide est disponible sur le site Web du [Conseil pontifical pour la promotion de l'unité des chrétiens](#).*

Apostolic Nuncio Archbishop Luigi Bonazzi Ends Mission in Canada – Thursday, December 10, 2020: His Holiness Pope Francis appointed the Most Reverend Luigi Bonazzi, currently Apostolic Nuncio to Canada, as Apostolic Nuncio to Albania, which ends his mission in Canada. Archbishop Bonazzi was appointed to Canada on [18 December 2013](#) and began his mission upon arrival to Ottawa on 4 February 2014. ([Read more...](#))

Fin de la mission de Mgr Luigi Bonazzi, nonce apostolique au Canada – jeudi le 10 décembre 2020: *Sa Sainteté le pape François a nommé Mgr Luigi Bonazzi, actuellement nonce apostolique au Canada, comme nonce apostolique en Albanie, mettant ainsi fin à sa mission au Canada. Mgr Bonazzi a été nommé au Canada le [18 décembre 2013](#) et a commencé sa mission lors de son arrivée à Ottawa le 4 février 2014. ([Lire la suite](#))*

New Archbishop for the Archdiocese of Ottawa-Cornwall – Monday, December 07, 2020: On 4 December 2020, His Holiness Pope Francis accepted the resignation of the Most Reverend Terrence Prendergast, S.J., as Archbishop of the Archdiocese of Ottawa-Cornwall. He is succeeded by the Most Reverend Marcel Damphousse who has served as Coadjutor Archbishop of Ottawa-Cornwall since his appointment in May 2020. Archbishop Prendergast had earlier submitted his resignation when reaching the age limit of 75 as stipulated by Canon 401 of the *Code of Canon Law*. ([Read more...](#))

Un nouvel archevêque pour l'archidiocèse d'Ottawa-Cornwall – lundi le 07 décembre 2020: *Le 4 décembre dernier, Sa Sainteté le pape François a accepté la renonciation de Monseigneur Terrence Prendergast, S.J., comme archevêque de l'archidiocèse d'Ottawa-Cornwall. Il est remplacé par Monseigneur Marcel Damphousse qui a été nommé archevêque coadjuteur d'Ottawa-Cornwall en mai 2020. Mgr Prendergast avait présenté sa renonciation au Saint-Père lorsqu'il a atteint 75 ans, comme le prescrit le canon 401 du Code de droit canonique. ([Lire la suite...](#))*

Journey Through Advent – A Video Series to Introduce and Reflect on the Season: The Canadian Conference of Catholic Bishops (CCCC) announced a new online weekly video series created to help Canadian Catholic faithful to prepare for the celebration of the birth of Jesus. Entitled [Journey through Advent](#), the series is a joint project involving the CCCC's *Office national de liturgie*, the National Liturgy Office, and the Office for Evangelization and Catechesis. The initiative was developed as a way, through the modern method of video messaging, to offer a resource that enriches faith formation during a time of joyful anticipation for the coming of the Lord and Saviour into the world. ([Read more...](#))

Cheminer ensemble durant le temps de l'Avent – Série vidéo pour introduire le temps de l'Avent et y réfléchir: La Conférence des évêques catholiques du Canada (CECC) a annoncé une nouvelle série vidéo hebdomadaire en ligne créée pour aider les fidèles catholiques canadiens à se préparer à la célébration de la naissance de Jésus. Intitulée [Cheminer ensemble durant le temps de l'Avent](#), la série est un projet commun de la CECC auxquels ont participé l'Office national de liturgie, le National Liturgy Office et l'Office for Evangelization and Catechesis. Grâce à la messagerie vidéo moderne, l'initiative a été préparée en vue d'offrir une ressource qui enrichit la formation à la foi pendant une période d'attente joyeuse de la venue du Seigneur et Sauveur dans le monde. ([Lire la suite...](#))

Directory for Catechesis Webinar Series available on CCCB website: In October 2020, the Office for Evangelization and Catechesis hosted a four-part webinar series on the recently released Directory for Catechesis. The webinar recordings and the supporting PowerPoint Presentations are now available. [Click here to access the Directory for Catechesis Webinar Series Resource Kit.](#) Info: m.shea-lawrence@cccb.ca.

[VATICAN NEWS](#)

Pope Francis Proclaims "Year of St. Joseph": With the Apostolic Letter "Patris corde" ("With a Father's Heart"), Pope Francis recalls the 150th anniversary of the declaration of Saint Joseph as Patron of the Universal Church. To mark the occasion, the Holy Father has proclaimed a "Year of Saint Joseph" 8 December 2020, to 8 December 2021. ([Read full article here](#))

Le Pape décrète une année spéciale dédiée à Saint Joseph: Avec la Lettre Apostolique « Patris corde » (avec un cœur de père), François rappelle le 150^e anniversaire de la proclamation de saint Joseph comme Patron de l'Église universelle. À cette occasion, une «année spéciale saint Joseph» se tiendra du 8 décembre 2020 au 8 décembre 2021. ([Lire ici](#))

[FAITH FORMATION / L'ÉDUCATION DE LA FOI](#)

CONFIRMATION PREPARATION a problem this year? Consider two options for online Confirmation preparation. Simple and cost effective. Both are excellent programs to help young people prepare and be strengthened for their mission in the Catholic Church. Please visit <https://www.catholiconline.school/pages/confirmation> or <https://www.hopestone.ca/confirmation>. For more information contact Deacon Adrien Chaput at 613 732-7933 ext. 206 or dcadrienchaput@pembrookediocese.com.

[MARRIAGE, FAMILY, YOUTH & YOUNG ADULTS / MARIAGE, FAMILLE, JEUNESSE ET JEUNES ADULTES](#)

Diocesan Young Adult Ministry (18 to 35 yrs.): Join us on **Wednesday, December 16th** at St. Columbkille Cathedral parish hall from 7-8:30 p.m. for some Advent fun and the second half of Session #2 – No Greater Love, a Biblical walk through Christ's Passion by Edward Sri from Ascension Press. Holy Hour and reconciliation is available from 6-7 p.m. as well. To join the e-mail group please contact Yvette Bourque at yvettebourque@pembrookediocese.com.

Parishes.....looking for ways to reach out and minister to youth during the pandemic?

LIFETEEN has new resources for youth grade 6-8 and 9-12 that are all online and virtual to help keep teens engaged in their faith and connected to the Church. Contact Yvette Bourque at 613 732-7322 ext. 208 or yvettebourque@pembrokedioocese.com for more information. I would be happy to discuss the options that are available.

PARISH EVENTS / ÉVÉNEMENTS PAROISSIAUX

Christmas Mass schedules: Many parishes are changing their Mass schedules this Christmas because of the COVID-19 restrictions. Please check your parish bulletin for Mass times.

Les horaires des messes de Noël: *De nombreuses paroisses modifient leur horaire des messes à Noël en raison des restrictions imposées par la COVID-19. Veuillez consulter le feuillet paroissial pour connaître l'horaire des messes.*

Holy Mass – Extraordinary Form: Holy Mass in the *extraordinary form* is offered at St Columbkille Cathedral on the first Saturday of each month at 9 a.m. These Latin Masses are in the form of the Liturgy as it was celebrated at the time of the Second Vatican Council—the same form which nourished the faith of many of our ancestors. English translations of the entire Mass are provided. **Next Mass – January 2, 2021.**

Sainte Messe – forme extraordinaire: *La Sainte Messe sous forme extraordinaire est offerte à la Cathédrale St Columbkille le premier samedi de chaque mois à 9 h. Ces Messes sont sous la forme de la Liturgie telle qu'elle était célébrée au moment du Concile Vatican II - la même forme qui a nourri la foi de beaucoup de nos ancêtres. Des traductions en anglais de l'ensemble de la messe sont fournies. Prochaine messe – 2 janvier 2021.*

OTHER CATHOLIC EVENTS / AUTRES ÉVÉNEMENTS CATHOLIQUES

Vivre et aimer – Worldwide Marriage Encounter: *Worldwide Marriage Encounter, mouvement catholique appelé Vivre et Aimer dans la francophonie est au Québec depuis 45 ans pour promouvoir le mariage et le sacerdoce dans l'Église et dans le monde. Ils ont aidé des millions de couples et des milles de prêtres dans près de 100 pays, à faire grandir leur amour.*

Les Thèmes abordés:

- Explorer nos styles de personnalité
- Apprécier nos différences
- Écouter d'une nouvelle façon
- Dialoguer en profondeur
- Découvrir le désir de Dieu pour nous
- Continuer de s'épanouir ensemble

*En ce temps de pandémie, des week-ends virtuels se sont ajoutés. Au début de 2021, un week-end virtuel aura lieu du 12 au 14 février (date limite d'inscription: **12 janvier**). Ainsi un rencontre est disponible en contactant: Marc Beaudoin & Ghislaine Rigolt Beaudoin, Père Roger Landry, s.m. – Trio responsable pour le Québec., Tél: 819 566-6638 / grigoltbeaudoin@gmail.com. Vous êtes invités à visiter le site internet: vivreetaimer.com, à le faire connaître et suivre sur Facebook (Vivre et Aimer Québec).*

VOLUNTEER & EMPLOYMENT OPPORTUNITIES / OPPORTUNITÉS DE BÉNÉVOLA ET D'EMPLOI

Catholic Independent Schools of the Diocese of Victoria - Position of Superintendent: The job posting is available on the website of the Diocese of Victoria, BC (<https://www.rcdvictoria.org/employment>).

Home Hosts – FCSRC: Family and Children's Services of Renfrew County, with regard to the Renfrew County Safe Shelter for Youth program, is currently seeking possible Home Hosts to assist with providing accommodations, either short-term or long-term, to youth who are experiencing homelessness within our county. If you have any questions, please do not hesitate to contact **Breanne Emon**, Renfrew County Safe Shelter for Youth Coordinator, FCSRC, at 613 635-6180 or email: breanne.emon@fcsrenfrew.on.ca.

Hôtes de maison – FCSRC: Les services de la famille et de l'enfance du comté de Renfrew, en ce qui concerne le programme "Safe Shelter for Youth" du comté de Renfrew, est actuellement à la recherche d'éventuels hôtes de maison pour aider à fournir un hébergement, à court ou à long terme, aux jeunes qui sont sans abri dans notre comté. Si vous avez des questions, n'hésitez pas de contacter Breanne Emon, Coordinateur du Renfrew County Safe Shelter for Youth, FCSRC, à 613 635-6180 ou par courriel: breanne.emon@fcsrenfrew.on.ca.

OTHER / AUTRES

Marianhill Lottery 2021 supports the "Building Care" Redevelopment Project: Marianhill 2021 Lottery tickets are now available through to January 31, 2021. Lottery funds go towards the purchase of furniture and equipment for the new building. Each \$25 ticket provides you with 69 chances to win. **Early Bird draw December 16, 2020.** Call Marianhill to order 613 735-6838 ext. 4306 OR download ticket order form at <https://marianhill.ca/news/>. Tickets will be mailed via Canada Post. Thank you for supporting the Marianhill Foundation!

A Love That Never Changes (By Miriam Stulberg, member of Madonna House): I doubt if anyone in North America or Europe has ever experienced, as we did that year in Magadan, a Christmas so totally devoid of advertising glitter. After the Russian Revolution, religious feasts had been replaced by secular holidays. Traditions such as the Christmas tree, gift-giving, and family gatherings had been transferred to New Year's, which then became the most popular celebration of the year. Orthodox Christmas didn't fall until January seventh, in accordance with the Julian calendar, and had only recently been reinstated as a public holiday. ([Read more....](#))